
Освітня 
програма 



Ідея Освітньої програми Вікіпедії проста: 
освітяни та студенти в усьому світі дописують 
до Вікіпедії та інших проектів Вікімедіа в 
рамках академічного плану 

 

[[:outreach:Education/uk]] 



Замість рефератів — статті до Вікіпедії. 
Самостійна робота учнів (студентів) із 
джерелами, можливість перевірити, щоб не 
було бездумного копіювання тексту 
(порушення авторських прав), унікальність 
кожного внеску (бо статей на ту саму тему не 
може бути дві у Вікіпедії). І Українська 
Вікіпедія отримує нових користувачів та 
матеріали. Теоретично виглядає чудово. 
 



На практиці все виглядає трохи не так. 
«Вікімедіа Україна» упроваджує Освітню 
програму із 2012 року, коли були підписані 
перші меморандуми з вищими навчальними 
закладами. Хочеться обговорити основні 
проблеми нашого «виконання» програми. 

 



Найбільший виклик — авторське право. Ні 
середня школа, ні вища не вчать поважати 
авторські права. Педагоги традиційно 
використовують матеріали, які знаходять у 
книгах чи онлайн без вказівки джерела, 
відповідно, так роблять їхні учні та студенти. 



Закон України «Про освіту». http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/2145-19/print1509813894211138  

http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/2145-19/print1509813894211138
http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/2145-19/print1509813894211138
http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/2145-19/print1509813894211138


Закон України «Про авторське право і суміжні права». http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/3792-

12/print1509813894211138  

http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/3792-12/print1509813894211138
http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/3792-12/print1509813894211138
http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/3792-12/print1509813894211138


Закон України «Про авторське право і суміжні права». http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/3792-

12/print1509813894211138  

http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/3792-12/print1509813894211138
http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/3792-12/print1509813894211138
http://zakon5.rada.gov.ua/laws/show/3792-12/print1509813894211138


Трохи історії... 
 



Уперше про Освітню програму Вікіпедії (ОПВ) 
заговорили наприкінці 2011 року. 
 

У 2010 році було від міністра освіти і науки 
України Івана Вакарчука,  у 2015 році  — від 
Сергія Квіта, яке було, по суті, скопійоване з 
листа Вакарчука. У 2012 році було проведено 7 
віківишколів у 6 університетах. У першому 
кварталі 2013 року — 15 вишколів, 340 учасників, 
4 університети та 2 школи. Всього за 2013 рік 
було 20 .  



Алгоритм був простий: 
1) підписуємо меморандум із навчальним закладом 

2) створюємо шаблон для сторінок обговорень статей 

3) проводимо віківишколи 



Проблема виявилася у тому, що університетам подобалося підписувати 
меморандуми, але подальша робота не велася. Піар, який був 
результатом підписання меморандуму був достатнім для них. Викладачі 
самостійно (якщо вони не були вікіпедистами самі) не прагнули брати 
участь в ОПВ, адже робота в межах ОПВ вимагала від них перевірки 
текстів та потребувала більше роботи та зусиль. А бажання вікіпедистів 
упроваджувати програму обмежувалось бюрократичною системою вишу, 
небажанням контактних (відповідальних) осіб з боку вишу (як приміром, 
трапилось у Харкові) або відсутністю активних вікіпедистів, які б могли 
допомагати в реалізації програми у конкретному місті (так сталось у 
Сумах). З позитиву: була успішно апробована та реалізована ідея щодо 
заміни практики для студентів на написання статей, і переклад добрих 
статей для зарахування практики. Успішними кейсами стали написання 
понад 20-ти статей з економічної тематики студентами-магістрами  НТУ 
“ХПІ” завдяки зусиллям Сергія Петрова восени 2012 року та проходження 
практики студентами Інституту журналістики КНУ імені Т. Г. Шевченка. 
 



https://uk.wikipedia.org/wiki/Вікіпедія:Проект:ДНУ_імені_Олеся_Гончара  

https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%92%D1%96%D0%BA%D1%96%D0%BF%D0%B5%D0%B4%D1%96%D1%8F:%D0%9F%D1%80%D0%BE%D0%B5%D0%BA%D1%82:%D0%94%D0%9D%D0%A3_%D1%96%D0%BC%D0%B5%D0%BD%D1%96_%D0%9E%D0%BB%D0%B5%D1%81%D1%8F_%D0%93%D0%BE%D0%BD%D1%87%D0%B0%D1%80%D0%B0


По тому вирішили не підписувати меморандуми, доки від ВНЗ не 
було конкретних пропозицій щодо впровадження програми у у 
життя. З частиною навчальних закладів домовлялися про 
проведення заходів (вишколів та презентацій), які мали 
передувати підписанню. Це теж не спрацювало так як хотілося, бо 
не завершилося системною роботою у закладах. 
 

На той момент ОПВ стала доволі популярною у світі, стали відомі 
певні тенденції: потрібно проводити два-три вишколи для тієї 
самої групи; основний акцент має бути все ж матеріали, а не 
рекрутинг нових користувачів, бо менше 4% учасників залишиться 
редагувати після завершення освітнього курсу тощо. 
 



В Україні освітня програма стала реалізовуватися не в рамках 
академічного плану, освітньою програмою стали називати 
проведення будь-яких вишколів та презентацій, які мали на меті 
навчити  людей редагувати. Системна робота з навчальними 
закладами не велася: був брак серйозного бажання, що від 
навчальних закладів, що брак волонтерів, які хотіли цьому 
реально присвятити час 

 

Вишколи проводилися регулярніше, коли на факультеті чи в 
університеті були студенти-вікіпедисти. Ці студенти переставали 
редагувати чи закінчували університет — навіть ця нерегулярна 
робота припинялася... 
 



https://commons.wikimedia.org/wiki/Category:Wikipedia_Education_Program_Ukraine  

https://commons.wikimedia.org/wiki/Category:Wikipedia_Education_Program_Ukraine


2015 року почали говорити, що потрібно навчати не студентів, а спершу працювати з 
викладачами. І, мабуть, працювати більше зі школами. У квітні 2016 року було проведено 
перший тренінг для вчителів та викладачів. Перша група була зібрана Валентиною 
Кодолою, і складалася із людей, яких вона знала особисто і зустрічала на професійних 
педагогічних заходах, або прямі рекомендації. Недоліком заходу було те, що викладачі 
та вчителі все ж потребують різного підходу, але загалом це був успішний захід: Олег 
Кущ та Андрій Гриценко є прямим результатом проведеного заходу. У серпні 2016 року 
для цієї ж групи було проведено другий захід, який мав би зосередитися на їхній роботі 
та питаннях, які у них виникли під час редагування з квітня 2016 року. Планувалося, що 
це результується у впровадженні освітніх курсів кожним учасником у їхніх навчальних 
закладах. Цього не сталося. Тільки Олег Кущ впроваджував класичну освітню програму 
у своєму закладі. Без меморандумів з боку «Вікімедіа Україна». Цей серпневий захід 
також відвідав Дмитро Власенко — користувач із Харкова, викладач, який незалежно 
від усіх зусиль «Вікімедіа Україна» впроваджував освітню програму у своєму 
університеті, на своєму предметі, пропонуючи теми студентам, перевіряючи їх, і 
фіксуючи свою роботу у Вікіпедії на своїй підсторінці. Класична освітня програма ще 
впроваджувалася в УКУ, завдяки Юрію Булці. І ще Вікістудія у Чернігові Миколою 
Приходьком, хоча йому не вдалося організувати нормальний процес перевірки статей 
самими викладачами, відповідно сертифікати про завершення курсу у Вікістудії 
отримували люди, які не працювали, або статті яких порушували авторські права тощо. 
 



Після квітневого заходу було проведено такого ж плану тренінги у 
кількох містах: 2—3 тренери від нас, які проводили одноденні чи 
дводенні тренінги на місці, група формувалася із місцевих 
зацікавлених. У принципі, жоден із цих заходів не дав потрібного 
результату. Учасники такого тренінгу, мотивовані заходом, 
редагували чи створювали статті, порушували авторські права 
(копіювали дослівно) чи писали про незначимі об’єкти — їхня 
робота вилучалася. Вони переставали редагувати. Тренери не 
відчували потреби (або не мали можливості) працювати із ними 
онлайново, стежачи за їхніми редагуваннями чи даючи поради. Це 
було відмінним від того як організувала роботу зі своєю групою 
Валентина Кодола — вона постійно з ними переписувалася і 
радила. Хвалила публічно у чаті, зауваження писала приватно. 
 



https://uk.wikipedia.org/w/index.php?limit=50&title=Спеціальна%3AВнесок&contribs=user&target=Homytenko&namespace=&tagfilter
=&start=&end=  

Користувач був учасником тренінгу у Кропивницькому, написав статтю 
копіюванням з джерела, після зауважень та вилучень більше не редагував 

https://uk.wikipedia.org/w/index.php?limit=50&title=%D0%A1%D0%BF%D0%B5%D1%86%D1%96%D0%B0%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D0%B0:%D0%92%D0%BD%D0%B5%D1%81%D0%BE%D0%BA&contribs=user&target=Homytenko&namespace=&tagfilter=&start=&end=
https://uk.wikipedia.org/w/index.php?limit=50&title=%D0%A1%D0%BF%D0%B5%D1%86%D1%96%D0%B0%D0%BB%D1%8C%D0%BD%D0%B0:%D0%92%D0%BD%D0%B5%D1%81%D0%BE%D0%BA&contribs=user&target=Homytenko&namespace=&tagfilter=&start=&end=


Група із квітневого тренінгу вирішила спробувати 
поділитися з іншими педагогами своїм досвідом, і 
написати посібник, який мав би допомогти 
вчителеві включити вікіпроекти у свою роботу. У 
грудні 2016 року було проведено круглий стіл для 
початку розробки цього посібника. У липні 2017 
року роботу було продовжено. Погодили дедлайн 
для етапів, яких не було дотримано вчасно, 
відповідно робота над посібником затягнулася. 
 



Цього року «Вікімедіа Україна» провела два 
дводенні тренінги для педагогів. Тренерами на 
першому були вчителі, які пройшли наші вишколи. 
Два роки відвідування вишколів від «Вікімедіа 
Україна» — але презентації, які були завантажені на 
Вікісховище, порушують авторські права (дослівне 
копіювання тексту, відсутність посилань на джерела 
тверджень, світлини без атрибуцій). Більше того, на 
самому тренінгу вчителі говорили про те, що 
авторське право — це формалізм, зайва бюрократія. 
 

 



Тобто, замість того, щоб допомогти вчителям 
виховувати нові покоління із Вікіпедією, як 
інструментом для самостійної роботи із джерелами, 
ми з 2016 року вчимо їх, що можна не дотримуватися 
й не поважати правила Вікіпедії. Люди не розуміють 
— і ми, схоже, не доносимо до них ідею — що це 
потрібна справа загалом, а не тільки для піару 
їхнього закладу чи їхньої роботи 

 

 



Другий  тренінг було проведено для викладачів — в 
учасників було ще менше мотивації, учасники 
створили статті про самих себе, після тренінгу їхні 
статті були поставлені на вилучення 

 

 



І ще одним негативним результатом стало те, що 
учасники наших тренінгів відчувають, що вони 
тепер разом і повинні підтримувати один одного, 
висловлюючи підтримку проти вилучення статей 
один одного на підставі знайомств, нехтуючи 
правилами та духом Вікіпедії 
 

 



https://uk.wikipedia.org/wiki/Вікіпедія:Статті-кандидати_на_вилучення/11_серпня_2018  

Як приклад «моральної підтримки», а також потенційної гри із правилами, створюючи нові облікові 
записи. Хоча на цій сторінці  — обговорення, не голосування. І саме аргументи мають вагу. Не 
кількість голосів 

https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%92%D1%96%D0%BA%D1%96%D0%BF%D0%B5%D0%B4%D1%96%D1%8F:%D0%A1%D1%82%D0%B0%D1%82%D1%82%D1%96-%D0%BA%D0%B0%D0%BD%D0%B4%D0%B8%D0%B4%D0%B0%D1%82%D0%B8_%D0%BD%D0%B0_%D0%B2%D0%B8%D0%BB%D1%83%D1%87%D0%B5%D0%BD%D0%BD%D1%8F/11_%D1%81%D0%B5%D1%80%D0%BF%D0%BD%D1%8F_2018
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%92%D1%96%D0%BA%D1%96%D0%BF%D0%B5%D0%B4%D1%96%D1%8F:%D0%A1%D1%82%D0%B0%D1%82%D1%82%D1%96-%D0%BA%D0%B0%D0%BD%D0%B4%D0%B8%D0%B4%D0%B0%D1%82%D0%B8_%D0%BD%D0%B0_%D0%B2%D0%B8%D0%BB%D1%83%D1%87%D0%B5%D0%BD%D0%BD%D1%8F/11_%D1%81%D0%B5%D1%80%D0%BF%D0%BD%D1%8F_2018
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%92%D1%96%D0%BA%D1%96%D0%BF%D0%B5%D0%B4%D1%96%D1%8F:%D0%A1%D1%82%D0%B0%D1%82%D1%82%D1%96-%D0%BA%D0%B0%D0%BD%D0%B4%D0%B8%D0%B4%D0%B0%D1%82%D0%B8_%D0%BD%D0%B0_%D0%B2%D0%B8%D0%BB%D1%83%D1%87%D0%B5%D0%BD%D0%BD%D1%8F/11_%D1%81%D0%B5%D1%80%D0%BF%D0%BD%D1%8F_2018


Ганна Онкович, учасниця наших тренінгів, вирішила, що Вікіпедія — платформа для просування, 
розкрутки термінів 

https://uk.wikipedia.org/wiki/Вікіпедія:Статті-кандидати_на_вилучення/13_липня_2018#Вікідидактика  

https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%92%D1%96%D0%BA%D1%96%D0%BF%D0%B5%D0%B4%D1%96%D1%8F:%D0%A1%D1%82%D0%B0%D1%82%D1%82%D1%96-%D0%BA%D0%B0%D0%BD%D0%B4%D0%B8%D0%B4%D0%B0%D1%82%D0%B8_%D0%BD%D0%B0_%D0%B2%D0%B8%D0%BB%D1%83%D1%87%D0%B5%D0%BD%D0%BD%D1%8F/13_%D0%BB%D0%B8%D0%BF%D0%BD%D1%8F_2018
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%92%D1%96%D0%BA%D1%96%D0%BF%D0%B5%D0%B4%D1%96%D1%8F:%D0%A1%D1%82%D0%B0%D1%82%D1%82%D1%96-%D0%BA%D0%B0%D0%BD%D0%B4%D0%B8%D0%B4%D0%B0%D1%82%D0%B8_%D0%BD%D0%B0_%D0%B2%D0%B8%D0%BB%D1%83%D1%87%D0%B5%D0%BD%D0%BD%D1%8F/13_%D0%BB%D0%B8%D0%BF%D0%BD%D1%8F_2018
https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%92%D1%96%D0%BA%D1%96%D0%BF%D0%B5%D0%B4%D1%96%D1%8F:%D0%A1%D1%82%D0%B0%D1%82%D1%82%D1%96-%D0%BA%D0%B0%D0%BD%D0%B4%D0%B8%D0%B4%D0%B0%D1%82%D0%B8_%D0%BD%D0%B0_%D0%B2%D0%B8%D0%BB%D1%83%D1%87%D0%B5%D0%BD%D0%BD%D1%8F/13_%D0%BB%D0%B8%D0%BF%D0%BD%D1%8F_2018


З використанням інструменту перекладу стало 
простіше отримати результат — написану статтю. 
Але якщо після цього нема розвитку і люди не 
починають писати статті самостійно, працюючи 
із джерелами, то втрачається сенс навчання. 
Люди не вивчають правил проекту 

 



Стаття перекладена Мариною Лютинською, вчителькою інформатики, знання якої були б 
неоціненні для статей про інформатику чи дотичні теми. Але мотивувати людей працювати у 
темах, де вони краще розбираються або можуть поліпшити якість,ми ще не навчилися 

https://uk.wikipedia.org/wiki/Плач_за_жертвами_Хіросіми  

https://uk.wikipedia.org/wiki/%D0%9F%D0%BB%D0%B0%D1%87_%D0%B7%D0%B0_%D0%B6%D0%B5%D1%80%D1%82%D0%B2%D0%B0%D0%BC%D0%B8_%D0%A5%D1%96%D1%80%D0%BE%D1%81%D1%96%D0%BC%D0%B8


Треба визнати, що і у роботі тренерів-вікіпедистів є низка недоліків. 
Під час проведення першого та багатьох інших віківишколів для 
педагогів або вікімарафонів бували випадки, коли тренери не 
готувались до практичної частини….не готували перелікі статті, які 
можна було б запропонувати учасниками віківишколів. Тобто 
йдеться про підготовку до таких віківишколів. Ми вважаємо, що як 
вікіпедисти зможемо пояснити логіку роботи над спільною справою, 
але практичній частині не приділяємо достатньої уваги, зокрема, 
відбору значимих тем, над якими працюють новачки під час 
практичної частини. Іншою проблемою є нестача прикладів для 
ілюстрації тем “як не варто робити”: щодо порушення авторського 
права, порушення нейтральної точки зору, критеріїв значимості, 
оригінального дослідження, або навпаки, як правильно переробити 
текст відповідно вимог енциклопедичного стилю тощо 

 



Отже, наші проблеми: 
 



Авторське право 

 



Надмірна формалізація у системі освіти робить 
підписання меморандумів очікуваним кроком, 
але після підписання меморандумів найчастіше 
нічого не стається, бо ВНЗ отримав піар і 
«пташечку», а викладачів додаткова робота не 
цікавить 

 



 

Найвдаліші приклади впровадження освітньої 
програми є у випадку наявності педагога-

вікіпедиста, тоді й меморандуми не є потрібні. 
Також допомагає, коли вікіпедисти є студентами 
навчального закладу, але тільки якщо вони 
достатньо мотивовані 
 



Наша «освітня програма» є трохи далекою від 
класичного визначення. З якогось моменту ми 
почали зараховувати до ОПВ всі тренінги та 
презентації, що проводимо. Тоді як вони 
переважно разові і не ведуть до серйозної 
роботи із ВНЗ 



Навіть після проходження наших тренінгів (і не 
одного), люди вважають, що авторське право та 
правила Вікіпедії — «бюрократія та зайва 
формалізація» 



Ми погано готуємося до тренінгів. Зокрема, щодо 
практичної частини. Вправи, які учасники мають 
зробити під час заняття, мають бути готові 
заздалегідь. Те, що ми є вікіпедистами, ще не 
означає, що ми не повинні планувати як і що 
будемо розказувати 



Використання інструменту перекладу значно 
полегшило отримання першого результату під 
час ще першого заняття, але у випадку освітньої 
програми це не є добре — учасники не вчаться 
працювати із джерелами самостійно, якщо ми й 
позиціонуємо, що редагування Вікіпедії 
передбачає, що людина розвине критичне 
мислення, то простим перекладом ми це 
нівелюємо 



«Випускники» наших заходів не розуміють про 
значимість та оригінальні дослідження, і їх можна 
легко мобілізувати в обговореннях про 
вилучення 



Ми часто вчимо новачків одразу писати в 
основному просторі. А потім сердимося на інших, 
що втручаються у «навчальний процес» 

 



Питання до обговорення:  
● Що ми маємо змінити в організації нашої 

роботи, щоб “випускники” наших 
тренінгів усе ж засвоювали правила? 

● Чи є якісь конкретні речі, які варто 
удосконалити? 

● Можливо нам краще відмовитися від 
втілення програми, якщо у нас не 
виходить робити її правильно? 

 


